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"Din pumn străin nu te saturi 
când bei apă." 

(Anton Pann) 

I Ofertă I 
I inginerească I 

O caracteristică a lucrărilor recentei Plenare a 
Consiliului AGIR a fost dată de exprimarea sin
ceră, deschisă, a îngrijorării faţă de realităţile 
din ţară, în specia/faţă de realităţile din economie. 
S-ar putea spune că nu este pentru prima dată şi, 
probabil, nici pentru ultima dată când se exprimă 
astfel de îngrijorări. Perfect adevărat. Dacă 
participanţii la reuniune s-ar fi mulţumit cu "fo
tografierea" stărilor defapt, avem motive să con
siderăm că nu s-ar fi "ieşit" din tipicul binecu
noscut. Or, caracteristica amintită a fost întărită 
de manifestarea la fel de sinceră şi de deschisă a 
voinţei de a nu sta cu braţele încrucişate, de a nu 
lăsa forţele inginereşti doar în rolul de victimă a 
unei reforme care pare fără de sfârşit şi care, dese
ori, dă semne că se îndreaptă spre ... nicăieri. 

Aproape toţi participanţii la discuţii au formu
lat propuneri privind afirmarea mai puternică a 
AGIR, ca parte importantă a societăţii civile, ca 
un factor de ordonare şi accelerare a reformei, 
îndeosebi în cele două componente esenţiale ale 
acesteia: privatizarea şi restructurarea. 
lniţiativeleAGIR (pe care "Universul ingineresc" 
le-a consemnat la timpul respectiv), ca şi obiec
tivele stabilite de Consiliu pentru perioada urmă
toare, vizează o implicare mai activă a colec
tivităţilor inginereşti şi a fiecărui inginer în 
acţiunile de identificare a modalităţilor de relan
sare a economiei şi de conturare a soluţiilor adec
vate. S-a considerat că resemnarea este contra
productivă, păgubitoare. 

Acest spirit, pe care nu ne sfiim să-l numim mi
litant (în pofuia uzurii termenului) este încuraja
tor, reconfortant, indicând că nu fatalismul 
defineşte breasla noastră, ci voinţa şi capacitatea 
de acţiune, de a rezolva, cu competenţă, mult prea 
numeroasele şi dureroasele probleme cu care se 
confruntă economia, întreaga societate. 

Este oferta inginerească de parteneriat, de coo
perare cu toţi concetăţenii care "nu depun 
armele", care simt nevoia de a se conferi acestei 
perioade de tranziţie simţul măsurii, al exactităţii, 
al realismului.forţa de inovare şi tenacitatea în 
urmărirea ţelurilor dezirabile proprii inginerilor 
români. 
Să sperăm că parlamentarii, guvernanţii, toţi 

cei care poartă răspunderea faţă de destinele ţării 
vor primi cum se cuvine oferta noastră ingine
rească. 

Curbă de sacrificiu? 
Ştirea cum că guvernul 

ar intenţiona să mărească 
(iar) taxele şi impozitele, 
în încercarea disperată de 
a menţine deficitul bugetar 
la limita promisă FMI
ului, a îngrozit, probabil, 
sutele de mii de întreprin
zătnri particulari şi agenţi 
economici care au reuşit, 
cum-necum, să supravie
ţuiască ultimei măsuri 
similare tâmpe a guver
nan\ilor _,. creşterea TVA
ului şi a accizelor. 

Faptul că o asemenea 
măsură, dacă va fi luată, ar 
încălca încă o dată promi
siunile electorale ale actu
alei Puteri, nici nu mai 
contează prea mult. E o 

chestiune strict de morală, 
dar la noi, se vede treaba, 
morala nu mai este la 
modă, nici chiar în curtea 
Palatului Victoria. Impor
tant este, însă, că această 
"curbă de sacrificiu", dacă 
va fi adoptată de "cei 15 
mii de specialişti", va avea 
efecte diametral opuse 
scopului vizat, ducând în 
cele din urmă la scăderea 
şi mai drastică a bazei de 
impozitare şi la creşterea 
şi mai alarmantă a evazi
onismului fiscal. 

Guvernările postnoiem
briste au dovedit până 
acum cu prisosinţă că nu 
ştiu să "mişte" economia 
decât în sens descendent, 

Proiectul de fabricare in asociere a ellcopterelor Cobra de către IAR şi Bell Hellcopters a stlrnit 
ample polemici. Prezentăm in pagina a 3-a punctul de vedere al unul Inginer romlJn . 

Plenara Consiliului AGIR strategii proprii de dez
voltare economico-socială 
a ţării în următorii 25 de 
ani. După dezbaterea pu
blică şi adoptarea ei în 
Parlament, o cartă a tran
ziţiei la economia de 
piaţă trebuie să fie valabilă 
pentru orice partid şi orice 
guvernare. 

DEZBATERI LA OBIECT, 
PRO:vv~oNISTE mânească şi străină. '.r ~ J: PaI?cţpanţiţ la plen'.1fă 

au pnnut cu interes ş1 o 
serie de iniţiative ce vor fi Eveniment marcant 

pentru corpul ingineresc 
din România, Plenara 
Consiliului AGIR, care a 
avut loc la 17 iulie 1998, 
a făcut bilanţul rezultate
lor obţinute în ultimele 
6 luni, ~ia prilejuit un rod
nic schimb de idei şi opi
nii cu privire la activitatea 
viitoare. 

Pe ordinea de zi a Plena
rei s-au aflat, pe lângă 
prezentării dării de seamă 
şi a rapoartelor statutare, 
aprobarea Regulamentu
lui de aplicare a statutului 
AGIR. a Regulamentului 
de funcţionare aprobarea 
mebrilor Colegiului de e
tică şi a Regulamentului de 
funcţionare a acestuia, 
precum şi nominalizarea 
reprezentantului AGIR 
pentru relaţii cu mass-me
dia. 

Darea de seamă a Birou
lui Executiv, prezentată de 
dl. Mihai Mihăiţă, pre
şedintele AGIR, a eviden
ţiat că numărul membrilor 
individuali ai celor 27 fi
liale, 2 cercuri şi 21 so
cietăţi de specialitate a în
registrat o creştere promi
ţătoare, de 6%. Totodată, 
din AGIR fac parte 29 
asociaţii - membri colec
_tivi, precum şi 37 membri 
susţinători - societăţi co
merciale, regii şi institute 
de cercetări. 

cu toate că şi-au propus şi 
ne-au promis un obiectiv 
ceva mai măreţ: creşterea 
economică zero (adică 
stagnarea economică, pe 
româneşte, deşi sună mai 
urât). Îşi va semna, oare, 
Cabinetul Vasile, printr-o 
asemenea măsură antieco
nomică, actul final de des
calificare profesională? 
Sau raţiunea va învinge, 
ţinându-se cont, măcar 
acum, în al 24-lea ceas, de 
părerile autenticilor spe
cialişti români care, în
drămesc să spun, exprimă 
mai bine interesele ţării 
decât toţi consilierii de pe 
aiurea, plătiţi cu bani grei 
ca să ne sfătuiască să ajun
gem ... aici unde am ajuns? 
Alexandru Mlrculescu 

Intrându-se în fondul 
problematicii abordate, au 
fost relevate preocuparea 
pentru dialog şi conlu
crare materializată în nu
meroase iniţiative, între 
care se remarcă: protocoa
lele încheiate cu Consiliul 
Naţional al întreprinder
ilor Private Mici şi Mij
locii din România şi cu 
Camera de Comerţ şi In
dustrie a României şi a 
Municipiului Bucureşti, 
colaborarea cu organizaţii 
neguvernamentale în sco
pul afirmării conceptului 
de dezvoltare durabilă, 
apelul adresat forurilor de 
decizie, partidelor politice 
şi societăţii ci vile, care a 
oferit soluţii concrete pen
tru scoatarea din criză şi 
relansarea economiei ro
mâneşti. 

Au fost remarcate, tot
odată, atât paleta Iariă a 
manifestărilor tehmco
ştiinţifice organizate, cât şi 
ampla activitate interna
ţională, concretizată prin 
participarea la reuniuni de 
ni vei european şi mondial, 
colaborarea cu reputate 
organizaţii inginereşti din 
lume, precum şi contri
buţia directă la importante 
proiecte finanţate de Co
misia Europeană şi de alte 
organisme internaţionale. 
Notabile sunt, de aseme
nea, activitatea de docu
mentare şi informare, de 
îmbogăţire a fondului de 
carte şi de revistă, lansa-. 
rea unor publicaţii extrem 
de valoroase, utile mem
brilor asociaţiei şi nu nu
mai lor. în aceeaşi arie de 
preocupări se înscrie 
îmbunătăţirea publicaţiei 
"Univers ingineresc" -
care în prezent este trans
misă şi pe Internet -, dar 
mai ales înfiinţarea Edi
turii AGIR, care în viitnrul 
apropiat va fi dotată cu 
echipamente, menite să 
creeze condiţii pentru 
apariţia unor lucrări de 
mare interes. Au fost men
ţionate, astfel, editarea 
Buletinului AGIR şi a A
nuarului AGIR, aflat în 
curs de elaborare, precum 
şi înfiinţarea unei librării 
A GIR pentru carte ro-

materializate în perioada 
următoare. Astfel, în zilele 
de 11-12 septembrie a.c. 
va fi organizat Al ill-lea 
Simpozion ştiinţific al in
ginerilor români de pre
tutindi:ni, cu tema "Soci
etatea informaţională", iar 
cu ocazia "Zilei ingine
rului" vor fi decernate şi 
în acest an "Premiile 
AGIR", pentru cele mai 
valoroase lucrări realizate 
în 1997. 

Plenara AGIR s-a con
stituit şi într-un for de pro
fundă analiză a stării 
actuale a economiei ro
mâneşti, aflată la o răs
cruce fără precedent Sub
liniind că este timpul să se 
pună capăt crizei care 
poate greva viitorul ţării 
pe multe decenii, darea de 
seamă şi discuţiile purtate 
au pus în lumină soluţii 
viabile pentru realizarea 
acestui deziderat major. 
Tranziţia la economia 

de piaţă, a subliniat dl. Mi
hai Mihăiţă, trebuie să se 
realizeze pe baza unei 
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Între modalităţile de 
creare a unui nou sistem 
economic de piaţă, dom
nia-sa a amintit în primul 
rând privatizarea, care tre
buie să fie realizată în in
teresul naţional, cu accent 
pe management şi efi
cienţa economică, precum 
şi eliminarea ignoranţei, 
incompetenţei, incorecti
tudinii şi indisciplinei care 
erodează economia, pro
movarea inteligenţei teh
nice, fiind capabilă să pună 
în valoare imensul po
tenţial de care dispune 
România. 

în continuarea lucrărilor 
plenarei a avut loc con
ferinţa organizată de Aca
demia de Ştiinţe Tehnice 
din România ş1 susţinută 
de prof. dr. Eur Ing Tibe
riu Babeu, care a fost de
dicată comemorării acad. 
Ştefan Nădăşan şi despre 
care vă vom informa în 
numărul viitor. 

Dan Bogdan 

Să evităm 
o tragedie 
naţională 
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Ingineri mari personalităţi 

Academicianul 
Constantin N. Dinculescu 

1898 -1990 

cepul din I 926 şi cu aces
tea a pus bazele teoretice 
ale sistemelor hidroener
getice care s-au realizat la 
Porţile de Fier. Studiul in
titulat "Căderile de apă ale 
Dunării şi posibilităţile de 
folosire a lor" a fost pre
miat de Societatea Poli
tehnică în anul 1943. 

amintirea numeroaselor 
serii de studenţi pe care i-a 
pregătit. 

Activitatea ştiinţifică i-a 
fost preţuită şi încununată 
prin alegerea ca membru 
corespondent al Acade
miei Române în 1952 şi 
membru titular în 1990. 
Recunoaşterea lui inter

naţională s-a concretizat 
prin alegerea ca: vice
preşedinte al Comitetului 
român pentru conferinţele 
internaţionale pe teme 
electrotehnice şi energeti
ce; membru al Comisiei 
naţionale pentru UNESCO; 
vicepreşedinte al Comite
tului român pentru comi
sia mondială a energiei; 
membru al Conferinţei 
Internaţionale a Marilor 
Reţele Electrice. 

(Continuare fn pag 5) 

Ţigaretiadei 
Assos vine, Asso~ece, 
Ce e fum, ca fumu-aleargă; 
De te prinde, de te leagă, 
Tu nu stai prea mult la "rece" ... 

Democraţiei estivale 
S-a "concediat" Senatul, 
Începe Ordonanţatul! 
C-aşa e-n Democraţie, 
Vara: e Separaţie! 

Alexandru Mărculescu 
Ctitorul 

noului local 
al Politehnicii 
din Bucureşti 

S-a născut la 15 septem
brie 1898, în oraşul Ale
xandria, jud. Teleorman. 

În anul 1945 a întocmit 
un plan de electrificare a 
ţării, în care a avut în ve
dere şi folosirea reţelei 
hidrografice, pe care l-a 
prezentat la Congresul 
AGIR. Este autorul pla
nului de electrificare CFR 
şi realizatorul principal al 
proiectului de electrificare 
a liniei Bucureşti-Ploieşti
Braşov, la care a aplicat 
cea mai nouă soluţie a tim
pului, utilizarea curentului 
monofazat de 50 Hz. 

Iniţiator al construcţiei 
noului local al Politehnicii 
din Bucureşti, a colaborat 
în timpul I ucrărilor cu 
specialiştii, dovedind am
ple cunoştin\e în domeniul 
construcţiilor şi arhitec
turii. A fost pensionat în 
anul 1968: construcţia nu 
era terminată, dar continua 
să urmărească lucrările, 
pentru ca acest local să fie 
cât mai funcţional. Prin 
calitatea învăţământului 
practicat în Politehnică, dar 
şi prin măreţia localului, 
datorat iniţiativei rectoru
lui Constantin Dinculescu, 
această prestigioasă insti
tuţie este cunoscută ca una 
dintre cele mai importante 
din lume. 

Premiere energetice în România 

Părinţii săi, învăţători, 
iniţial la o şcoală primară 
din Bucureşti, au fost mu
taţi disciplinar la Isaccea, 
pentru că au luat atitudine 
în apărarea ţăranilor re
voluţionari din 1907. 

Ca şi fraţii lui, a fost elev 
al Liceului Spiru Haret, 
secţia reală, din Tulcea, pe 
care l-a absolvit în I 9 I 7. 
Pe placa de onoare a 
premianţilor se află înscris 
cu litere de aur ş1 numele 
fostului elev Dinculescu 
N. -Constantin. A rămas 
legat sufleteşte toată viaţa 
de liceu şi de oraşul Tul
cea şi a sprijinit constru-

irea unei noi aripi a liceu
lui, dotarea laboratoarelor 
didactice, dar şi fanfara de 
elevi din care a făcut parte 
din 1911. De asemenea, a 
ajutat la reconstruirea 
monumentelor Dobrogea 
şi al lui Mircea cel Bătrân , 
din oraş. 
După obţinerea bacalau

reatului s-a înscris la Fa
cultatea de Ştiinţe din laşi, 
în anul 1917, la secţia de 
matematică, ale cărei 
cursuri le-a urmat timp de 
doi ani. Pasionat de ingi
nerie, a plecat la Bucureşti 
şi a urmat cursurile 
Politehnicii între anii 
1918-1922, devenind in
giner electromecanic. 

Inginerul 
întreaga sa activitate in

ginerească a desfăşurat-o 
în domeniul centralelor şi 
reţelelor, al producerii, 
transportului şi distribuţiei 
energiei electrice. A fost 
angajat ca inginer la 1 ia
nuarie 1924 şi peste trei
zeci de ani a lucrat ca pro
iectant şi constructor în 
industria energetică. 

Studiile pentru valorifi
carea potenţialului ener
getic al Dunării le-a în-

Contribuţii importante a 
adus la construirea ter
mocentralelor electrice de 
la Doiceşti, Ovidiu II, Co
măoeşti, Borzeşti , Petro
şani şi a hidrocentralelor 
de la Bicaz şi Sadu. El a 
construit reţeaua de înaltă 
ten siune din regiunea 
petrolieră Prahova şi 
reţelele de transport şi 

distribuţie, în zonele Arad, 
Ploieşti, Slămc ş.a. 

A publicat numeroase 
tratate şi articole de spe
ctalitate. 

Pentru înalta sa com
petenţă i s-au încredinţat 
funcţii tehnice de conduc
ere, astfel: director al 
Centralei Industriale a En
ergiei Electrice şi director 
general al Industriei Ener
getice din Ministerul 
Energiei Electrice (1953-
1964). 

Profesorul 
Activitatea didactică a 

început-o în anul 1926, 
parcurgând toate treptele 
ierarhice ale învăţămân
tului superior, de la asis
tent la profesor emerit, 
decan între anii 1948-
1950 şi rector al Institutu
lui Politehnic din 1954. 

în anii celui de al doilea 
război mondial a predat, 
ca profesor la Politehnica 
din Timişoara, cursul de 
Centrale electrice şi din 
1948 a fost şeful catedrei 
de Centrale şi re\ele elec
trice la Bucureşti. 

Marele său talent peda
gogic şi pasiunea cu care 
preda cursurile au rămas în 

Membru 
al soc1etăţilor 

savante 
de specialitate 

O deosebită stimă şi 
apreciere a avut pentru 
asociaţia inginerilor, al 
cărei membru a devenit din 
anul 1935. El a considerat, 
pe drept, că în cadrul 
asociaţiei se găseşte me
diul corespunzător pentru 

a-şi prezenta proiectele în
tre specialişti şi a fost răs
plătit cu premii bine
meritate. Între anii 1962-
1972 a fost preşedinte al Con
siliului Naţional al Inginerilor 
şi Tehnicienilor (CNIT). 

În ce p,-iveşte începu
turile electricităţii în in
dustria românească, pot fi 
făcute câteva menţiuni cu 
caracter general, şi anume: 

• de regulă, preturile 
modeste şi abundenţa car
buranţilor pe piaţa internă 
au determinat o oarecare 
temporizare a "apetitului" 
industriaşilor pentru uti
lizarea acţionărilor elec
trice. în cele mai multe ca
zuri, aceştia au preferat, ca 
utilaje de forţă, maşinile cu 
abur sau motoarele diesel 
care, asociate cu transmi
siile cu curele, asigurau 
antrenarea tuturor echipa
mentelor tehnologice. 
Chiar şi atunci când se 
beneficia de vecinătatea 
unei căderi de apă, forţa 
valorificată era transmisă 
tot prin acţionări centra
lizate. Aceste soluţii apă
reau mai ieftine decât acţio
narea cu motoare electrice 
individuale sau ca racor
darea la reţele electrice pu
blice. Chiar şi pentru ilumi
nat se utiliza câte un dinam 
antrenat de un mic motor 
termic. Ca urmare, cons
trucţia reţelelor electrice şi , 
mai ales, a centralelor pu
blice, în special a celor 
hidro, nu a beneficiat de 
sprijinul majorităţii indus
triilor; 

• excepţia notabilă a con
stituit-o industria petro
lieră, care de altfel a fost 
extrem de dinamică o lungă 
perioadă de timp şi care, 

Informatică 

PROGRAME 
"' . romano-amer1cane 

Din surse guvernamen
tale am aflat că specialiştii 
români participă la realiza
rea unor programe care 
vizează perfecţionarea 
sistemului de operare Win
dows NT, produs al lideru
lui mondial în industria de 
software, compania Mi
crosoft. Este numai una din 
acţiunile menite să dezvolte 
cooperările tehnico
ştiinţifice şi de producţie 
prin valorificarea poten
ţialului de care dispune ţara 
noastră în acest domeniu. 
Dl Iustin Tănase, pre
şedintele Comisiei Naţio
nale de Informatică, a 
declarat că "în derularea 
relaţiilor cu industria de 
profil din SUA, argumen-

tul nostru principal este 
numărul mare de specialişti 
cu cunoştinţe avansate, re
spectiv circa ll6.000 de 
persoane, precum şi rezul
tatele de până acum în 
cooperările cu parteneri 
strategici cum sunt Mi
crosoft şi Autodesk". Fap
tul că în recenta vizită în 
SU A a şefului statului ro
mân au luat parte şi direc
torii a 20 de frrme din do
meniul informaticii a per
mis identificarea şi valorifi
carea unor noi posibilităţi 
de colaborare care se vor 
concretiza în 1998 prin 
încheierea unui număr de 
circa 50 de contracte im
portante. {A.C.) I 

(XXIII) 
prin specificul ei - cererea 
substanţială şi marea dis
persare teritorială a con
sumatorilor de forţă - a rea
lizat beneficii mari prin 
electrificarea proceselor 
tehnologice. Consumurile 
mari de energie ale unită
ţilor de foraj, de extracţie şi 
de rafinare au atras - în 
primele mai rapid, în 
rafinării ceva mai lent - in
vestiţii serioase ale frrmelor 
petroliere în construcţia de 
centrale electrice şi reţele 
ample de distribuţie şi au 
prilejuit realizarea primelor 
interconectări electrice (în 
Valea Prahovei); 

• un rol proeminent în 
promovarea celor mai mo- 1 

deme soluţii energetice a 
revenit industriei celulozei 
şi hârtiei, ale cărei unităţi, 
mari consumatoare de elec
tricitate şi căldură şi care 
necesită reglaje extrem de 
fine ale proceselor tehno
logice (turaţii, temperaturi 
etc .), au fost dotate cu 
echipamente energetice cât 
mai performante, exem
pl_are pentru celelalte indus
tn1; 

• abia când au luat 
naştere primele mari între
prinderi - metalurgice, 
chimice, de rafinare a ţiţe
iului, textile etc. s-a trecut 
la aplicarea pe scară largă a 
acţionărilor electrice în in
dustrie. 
Aşa cum am mai relatat, 

primele instalaţii electrice 
de forţă din industria 
românească de petrol au 
funcţionat în 1897, în 
zona Câmpina, pentru 
foraj şi extracţie. Sunt 
date certe că era o pre
mieră mondială, România 
fiind prima ţară care a 
utilizat electricitatea la 
forajul şi extracţia petro
lului. În vecinătatea actua
lei gări CFR Câmpina, so
cietatea "Internaţionala 
Română din Amsterdam" 
construise o hidrocentrală 
pe râul Prahova, echipată cu 
o rurbină şi un generator 
(300 CP) livrate de firma 
Ganz-Budapesta. Erau ali
mentate patru sonde de 
foraj, siruate pe malul drept 
al Prahovei. Un an mai târ
ziu, tot pentru alimentarea 
sondelor petroliere a fost 
instalată la Doftana (de 
către firma Lahmayer, vii
toarea societate Electrica), 
o termocentrală dotată cu o 
semistabilă Lanz de 350 CP, 
un cazan care folosea drept 
combustibil petrolul brut şi 
un generator trifazat 235 

kW, 500 V, 50Hz. Cu aju
torul a două transforma
toare de 350 kVA şi al unei 
linii aeriene (3x8000 V), 
energia era transportată la 
Schela Roza Buştenari pen
tru a electrifica două sonde 
ale societăţii Steaua Ro
mână. Ulterior, în 1899, din 
CTE Doftana au fost ali
mentate alte 4 sonde din 
Schela Bucea Câmpina, di
rect la 500 V. În acelaşi an, 
centrala Doftana a fost in
terconectată cu hidrocen
trala Sinaia printr-o linie 
trifazată de 8000 V (iniţial), 
prima interconexiune 
dintre două centrale elec
trice din România. Ea per
mitea evacuarea puterii din 
CHE Sinaia către consuma
torii din zona petrolieră a 
Văii Prahovei. 

În 1906, societatea Elec
trica a pus în funcţiune 
CTE Câmpina, prima cen
trală interregională din 
România, care era inter
conectată şi funcţiona în 
paralel cu centralele de la 
Doftana şi Sinaia. Un an 
mai tâniu, CTE Doftana a 
fost oprită, dar sistemul elec
troenergetic al industriei 
petroliere cunoaşte o dez
voltare impetuoasă, constru
indu-se noi centrale, puter
nice pentru epoca respectivă 
(Moreni, Floreşti-Prahova, 
Gura Ocniţei) şi linii. şi 
instalaţii cu parametri tot 
mai performanţi. În paralel, 
ponderea acţionărilor elec
trice crescuse apreciabil: 
dacă în 1906 ponderile erau 
de 20% pentru aqionările 
electrice, 73,5% pentru 
maşinile cu abur şi 6,5% 
pentru motoarele cu ben
zină, în 1922, 44% din 
acţionări erau electrice, cu 
tendinţe de creştere în con
tinuare. Aceasta s-a consti
tuit într-un factor stimulator 
pentru producţia petrolieră a 
României; exporturile de 
petrol reprezentau în 1913 
numai 19,6% din totalul ex
porturilor, pentru ca, în anii 
'30, să ajungă la 52,8%. în 
acea perioadă, ţara noastră 
era al 6-Jea producător mon
dial (după SUA, URSS, 
Venezuela, Iran, lndiile 
Olandeze) şi al 5-Jea expor
tator mondial de petrol 
(după Venezuela, SUA, Iran, 
Indiile Olandeze). În dece
niul 4, în cele 63 de rafmării 
se prelucrau peste 8 mi
lioane tone, din care se ex
portau 5,8-6,6 milioane tone 
derivate petroliere. 

Claudiu-V/orei Săvulescu 



PUNCTE DE VEDERE . 
În avanpremieră la Săp

tămâna Europeană a 
Calităţii, care se va des
făşura în perioada 9-15 
noiembrie a.c. sub egida 
Organizaţiei Europene a 
Calităţii (EOQ), Fundaţia 
Română pentru Promo
varea Calităţii şi Aso
ciaţia Generală a Ingine
rilor din România, mem
bru fondator al FRPC, au 
organizat în zilele de 18 
şi 19 iunie a.c., la Sala de 
conferinţe AGIR, cea de 
a III-a ediţie a "Forumu
lui ISO 9000", manife
stare ştiinţifică cu o tema
tică extrem de actuală, 
privind implementarea 
standardelor europene şi 
a sistemului managerial al 
calităţii totale (TQM), în 
activităţile de producţie, 
cercetare-proiectare, in
formatică şi ingineria sis
temelor. 

Şi, t9tuşi, 
BELL HELICOPTERS 

Se desfăşoară în prezent 
o amplă polemică privind 
proiectul de fabricare în 
asociere a elicopterelor 
"Cobra" ("Dracula" - cu
vânt jignitor pentru ro
mâni), cu solida firmă 
americană Bell Helicop
ters. Din perspectiva unei 
practici de peste 25 de ani 
în tehnologia aeronautică, 
personal înţeleg această 
asociere ca o soluţie bine 
gândită, căutată şi negoci
ată de circa 8 ani, pentru o 
revigorare-modernizare
capitalizare în domeniul 
aeronatuc. Este în opinia 
mea o normală repetare a 
afacerilor făcute cu ţările 
dezvoltate, având ca repe
re: 1925 - înfiinţarea IAR
Braşov, cu capital iniţial 
francez (apoi răscumpărat 
de statul român); achi
ziţionarea licenţelor Mo
ranne-Saulnier, Potez -
Franţa, PZL - Polonia, 
Savoia-Marchetti - Italia, 
Messerschmitt, Fitzeler
Storch - Germania şi a 
motoarelor corespondente, 
apoi, târziu după război, în 
1971, a licenţelor Allou
ette, Puma, Turmo - Franţa 
(Aerospatiale, Turbomeca) 
şi BN-2, BAC, Viper, Spey
Anglia (Rolls-Royce). 

Fiecare moment enu
merat a reprezentat un salt 
remarcabil ca dezvoltare 
industrială şi potenţial mi
litar direct, dar şi indirect, 
prin crearea unor şcoli teh
nice şi centre de influenţă 
tehnologică - vezi Braşo-
vul. . 

Specific pentru o ţară 
mică, doar prin cooperarea 
cu ţările avansate şi bogate, 
pentru modernizare, se 
poate apoi crea ceva origi
nal performant, exemple în 
domeniu fiind IAR-80, 
hidroavionul GETA, IAR-
93. Este falimentar a ur
mări supremaţia pe cont 
propriu, când progresul 
circulă în restul lumii şi co
laborarea tehnico-financia
ră te concurează. 

Într-un circuit normal al 
schimbului de informaţii şi 
al specialiştilor, îţi cuce
reşti prin muncă un stan
dard recunoscut şi o va
loare de piaţă fuească. O 
colaborare presupune par
teneri agreaţi, cu garanţii 
de competenţă, seriozitate 
şi capabilitate calitativă, 
coro"Iarul fiind furnizorii 
tradiţionali, vechi şi de în
credere. 

În producţia aeronautică, 
unde greşeala acoperită 
înseamnă crimă, în lume 
s-a format un quasi-club 
închis, ai cărui membri 
beneficiază de încredere, 
activând într-un sistem ac
ceptat ca proceduri, stan
darde şi certificări super
vizate de 3-4 birouri regio
nale din marile capitale şi 
care dau în exclusivitate 
dreptul de zbor (implicit 
desfacerea producţiei). Se 
lucrează după documen
taţie şi norme perfect ţinute 
a zi, proiectantul de produs 

şi serviciile de siguranţa 
zborului elaborând perma
nent modificări şi per
fecţionări, cunoscându-se 
exact la fiecare piesă mar
cată standardul de fa
bricaţie după care a fost 
făcută, când şi de cine. 
Compartimentele func
ţionale şi personalul sunt 
permanent auditaţi privitor 
la cunoaşterea şi respecta
rea regulilor, oamenii tre
buie să fie testaţi psiholo
gic la angajare şi apoi, pe· 
riodic. 

De ce Bell - SUA? Pen-

tru că este o mare fumă, ar
hicunoscută, iar tehnologia 
şi eficienţa americane ne 
depăşesc cu dublul avan- • 
sului celor europene. Ea ne 
poate reintroduce (şi are 
forţa) în sistemul pe care 
l-am părăsit de cuca 10 
ani, când circuitele docu
mentaţiei şi auditării s-au 
întrerupt. 

De ce trebuie continua
tă industria aeronautică? 
Pentru că ne cad avioanele 
şi pentru că s-a investit şi 
realizat pfu:iă acum prea 
mult (investiţii compara
bile cu câteva hidrocen
trale "Porţile de Fier"), 
pentru că avem tradiţie şi 
oameni formaţi în gene
raţii, imposibil de găsit în 
ţările vecine şi care asigură 
relativa compatibilitate cu 
echipamentele şi proce
durile NATO. Pentru că in
dustria aeronautică este 
o universitate de engi
neering şi primul institut 
de cercetări tehnologice 
al ţării, potenţiala furni
zoare a oricărui gen de 
echipamente pentru armată 
şi industriile de vârf. 

Este un efort financiar 
"peste-poate" azi 1,5 mi
liarde USD, eşalonaţi pe 
10 ani? Apreciez că suma 
reprezintă cam jumătate din 
valoarea "Casei Poporu
lui", cam !O.OOO locuri de 
muncă în industriile speci
fice şi conexe. Cele 96 de 
elicoptere a circa 12 milioa
ne/buc. ce vor fi achi
ziţionate de MApN repre
zintă l miliard USD din to
tal ul sumei, cu garanţia 
livrării (şi eventual cu recu
perare prin revânzare), 
putând fi considerate ca o 
condiţie sine-qua-non şi un 
exemplu pentru cumpără
torii externi. Ne mai putem 
reaminti că se acceptaseră 
circa 3 miliarde USD ca 
preţ al adaptării la stan
dardele NATO. Rămân cir
ca 0,5 miliarde USD, pen
tru partea americană, în 
contul cărora se vor asigu-

ra utilaje în completare, 
know-how (documentaţie, 
şcolarizare, specialişti
!icenţiatori), vagoane de 
norme de fabricaţie, proce
duri, exploatare, control, 
recepţie materiale şi echipa
mente. Oare •:maşinăria" 
americană va investi atât 
doar pentru realizarea unei 
mici serii (96 buc.), fără 
perspective ample de piaţă? 
Cine va suporta pierderile 
financiare rezultate din 
întârzieri, rebuturi, greve, 
cu care, vai, suntem aşa 
obişnuiţi? 

Nu cumva "filipicele" 
din jurul acestui contract 
reprezintă doar un bluff 
pentru tergiversarea trata
tivelor de salvare a indus
triei, neexistând un interes 
real, angajant, al partene
rilor? Se reeditează, oare, 
distrugerea de după război 
a IAR-ului, trecut la fa
bricaţia de tractoare şi tin
giri? Vom gândi viitorul 
ţării tot în mod activist, fără 
perspective bine conturate, 
clamând reperul unei "e
poci de aur"? 

lng. Dan Ghelase 

Lucrările Forumului au 
fost onorate de E.S. 
Yoshiaki Koyama, am
basadorul Japoniei în Ro
mânia, de preşedintele 
AGIR, dr. ing. Mihai 
Mihăiţă, prof. univ. dr. 
ing. Vasile M. Cătu
neanu şi conf. dr. ing. 
Nicolae Drăgulănescu 
din partea conducerii 
FRPC. Au participat per
sonalităţi din învăţă
mântul tehnic şi econo
mic superior, manageri şi 
specialişti din institute de 
cercetare ştiinţifică şi in
ginerie tehnologică, din 
numeroase societăţi co
merciale şi unităţi de in
formatică, membri AGIR 
şi reprezentanţi ai mass-
media. · 

În alocuţiunea sa intro
ductivă, dr. ing. Mihai 
Mihăiţă, preşedintele 
AGIR, a menţionat că Fo
rumul constituie un bun 
prilej pentru formarea 
unei mentalităţi în ce 
priveşte calitatea pro
duselor şi serviciilor în 

• uraJ I 
de a privi adevărul în faţă 
Continuăm ancheta privind rolul AGIR 

în slujirea intereselor comunităţii 
inginereşti 

Aşa cum vă este cu
noscut, în numărul prece
dent am iniţiat o anchetă 
cu arie naţională de cu
prindere privind opiniile 
membrilor comunităţii 
inginereşti referitoare la 
rolul asociaţiei noastre în 
~părarea şi promovarea 
intereselor comune. Rea
mintim întrebarea unică 
pusă tuturor celor inte
resaţi: 

Ce consideraţi 
că ar trebui 
să întreprindă 
AGIR pentru a sluji 
mal bine interesele 
comunităţii 
Inginereşti? 

În acest număr publicăm 
un nou "set" de opinii. 

Ing. Artur Sachelarie, 
SC "Faur" - Bucureşti: 
"Ancheta este binevenită 
deoarece, în toată perioa-

da post-decembristă, am 
asistat la un proces de 
marginalizare a ingine
rilor, proces facilitat şi de 
criza economică în special 
din industrie. AGIR-ul 
poate (şi trebuie) să con
tracareze această tendin\ă 
prin afumarea sa mai pu
ternică în dezbaterea căilor 
de urmat în economie, 
prezentând o alternativă 
proprie, intens mediatiza
tă. Este şi propunerea pe 
care o fac: să iasă - mai 
decis - la luptă prin expri
marea poziţiilor proprii în 
legătură cu cele mai strin
gente probleme ale so
cietăţii". 

lng. Luminiţa Ene, 
manager SC "Olimp" 
SRL- Bucureşti: "Cred că 
în ordinea de prioritate 
fuească, AGIR ar trebui să 
facă 'mai mult pentru a fi 
cunoscută chiar în rân-

Q&Q 
Forumul ISO 9000 
România, evidenţiind şi 
necesitatea ca în procesul 
managementului calităţii 
totale să se ţină seama de 
aplicarea consecventă a 
standardelor UE în dome
niul calităţii, condiţie pri
mordială în promovarea 
relaţiilor economice de 
colaborare şi parteneriat, 
pentru pătrnnderea şi 
menţinerea produselor 
româneşti pe pieţele Co
munităţii Europene. 

Ambasadorul Japoniei 
la Bucureşti, dl Yoshiaki 
Koyama, a susţinut o in
teresantă expunere pri
vind caracteristicile sis
tem ului managerial ja
ponez, în comparaţie cu 
managementul socie
tăţilor şi firmelor ameri
cane, strategia investito
rilor japonezi faţă de in
dustria românească, pre
cum şi unele aprecieri 
privind modalităţile de 
derulare a procesului de 
reformă în faza de tran
ziţie spre economia de 
piaţă. Faţă de această 
problemă, atât de actuală 
pentru economia româ
nească, având ca obiectiv 
integrarea României în 
structurile euro-atlantice, 
domnia sa a subliniat, ca 
o necesitate prioritară, 
aducerea managementu
lui românesc la nivelul 
celui european, într-o 
primă etapă putându-ne 
inspira după modelul ger
man, adaptat la specificul 
şi particularităţile po
porului român. Actuala 
criză economică din Ro
mânia se datorează în pro-

durile inginerilor. După 
părerea mea, este pllţin 
cunoscută. Ar trebui 
iniţiate câteva manifestări 
de răsunet, cum ar fi, de 
pildă, organizarea unui 
forum naţional ingineresc 
la care să se adopte un 
document în apărarea in
tereselor noastre, cu su
gestii concrete privind 
statutul colegilor de brea
slă în România de la 
cumpăna mileniilor". 

Ing. Steliana Bucur, 
SC "Proconf' SRL - Con
stanţa: "Cred că ar fi util 
să se iniţieze desfăşurarea 
unui studiu sociologic 
privind noua condiţie pro
fesională, socială şi umahă 
a inginerului în această 
etapă a tranziţiei. Un ase
menea studiu ar permite 
AGIR să cunoască în de
taliu - prin mijloace ştiin
ţifice - care este starea de 
fapt. Numai pe baza unei 
asemenea investigaţii va fi 
cu putinţă să se ştie şi care 
sunt interesele concrete 
ale inginerilor şi ce trebuie 
să se întreprindă pentru a 
le apăra. Altfel, facem 
«poezie» şi nu o treabă se
rioasă." 

lng. Iulian Chifu, SC 
Proiect-Bucureşti: "Totul se 
înscrie în limitele unei pro
bleme de mediatizare. Adică, 
AGffi să-şi facă mai bine cu-

porţie de 70% deficien
ţelor existente pe plan 
managerial la nivel mi
cro-economic, "nepro
movării cu toată fermi
tatea a unei politici con
crete de dezvoltare şi 
privatizare a IMM, în 
interdependenţă cu proce
sul de restructurare şi 
privatizare a marilor în
treprinderi industriale, 
aşa cum se procedează în 
Japoni_a: Se impune, din 
partea guvernului şi a ce
lorlalte instituţii de stat să 
aplice măsuri pentru un 
sistem eficient de condu
cere şi de implementare a 
TQM la nivelul econo
miei reale din întreprin
deri, numai astfel putând 
asigura condiţii pentru 
atragerea investitorilor 
străini şi efectuarea unor 
împrumuturi de la băncile 
internaţionale, pe obiec
tive şi programe concrete 
de acţi!.mi, cu o rată de 
profit cât mai ridicată, 
care să permită rambursa
rea la termenele fixate". 

Intervenţia conf. dr. ing. 
Nicolae Drăgulănescu a 
avut ca obiectiv prezen
tarea noului model euro
pean de management prin 
calfrate totală, aplicat în 
prezent în peste 1000 de 
întreprinderi europene, ca 
o componentă esenţială a 
politicii de dezvoltare a 
competitivităţii europene, 
ce se adresează în egală 
măsură întreprinderilor, 
autorităţilor publice şi 
consumatorilor. 

lng. Ion Rozanlde 

noscute ol'>iectivele prin toale 
mijloacele de care dispune, să 
fie mai prezentă la dezbaterea 
celor mai importante pro
bleme care preocupă populaţia 
şi, în acest fel, prestigiul său 
va creşte. Fără prestigiu nu se 
pot susţine interesele unei ca
tegorii profesionale sau ale 
alteia Or, în condiţiile noas
tre, dacă nu apari frecvent la 
televizor, la radio, în presă eşti 
un nimeni. Nu pot da solu\ii. 
Şi aceasta este o meserie, să 
ştii să «ieşi mereu în faţă»". 

log. Carmen Dinulescu, 
IPCT-Bucureşti: "Nu avem 
interese specifice; dacă o să 
meargă bine majorităţii 
populaţiei ţării, o să ne 
meargă bine şi nouă, ingi
nerilor. AGffi ar trebui să mi
liteze pentru o dezvoltare 
sănătoasă, durabilă a eco
nomiei, pentru scurtarea ac
estei extrem de dureroase 
tranziţii şi , atunci, va sluji 
foarte bine interesele tuturor. 
De treburile strici profesio
nale ne ocupăm fiecare, în 
microcolectivităţile în care 
lucrăm. Fiecare avem pro
blemele noastre specifice, in
teresele sunt comune întregii 
societăti." 

N.R. Aşteptăm şi alte opi
nii. La finalul anchetei se va 
întocmi o sinteză care va fi 
dezbătută de Consiliul AGIR. 
în vederea adoptării mă
surilor care se impun. 

B.A.,A.C. 



Să evităm o tragedie naţională 

Industria alimentară 
" ..., romaneasca 

a devenit nerentabilă 
Din analiza datelor statistice, efectuată de 

Asociaţia Oamenilor de Afaceri. (AOADRJ şi de 
asociaţiile şi organizaţiile profesionale din indus
tria alimentară (de morărit şi panificaţie, a producă
torilor de lapte şi lactate, cărnii şi frigului), pentru 
anul 1997 şi primul semestru al acestui· an s-au 
constatat mari scăderi de producţie în industria a
limentară, ca urmare a reducerii consumului de a
limente de către populaţie, ale cărei venituri şi pu
tere de cumpărare se înregistrează pe o curbă des
cendentă. 

La această situaţie a 
contribuit creşterea ratei 
şomajului (în 1997 de 
8,7%, în prezent de 
11,9% ), scăderea pro
ducţiei industriale_ (,cu 
8,8% în 1997, în prezent 
cu 11,9%), reducerea 
investiţiilor (cu 1,2%). 
precum şi inflaţia care s
a menţinut la o rată luna
ră de 3,6% (probabil pe 
tot anul de 40% ). 

• Este de remarcat 
faptul că în situaţia scă
derii consumului de ali
mente şi a creşterii pre
ţurilor, o serie de qnităţi 
specializate, devenind 
nerentabile, au dat fali
ment. 

• Este greu de înţeles 
faptul că în timp ce ham
barele producătorilor a
gricoli sunt pline, se im
portă cereale, ceea ce a 
descurajat producătorii, 
care au lăsat mai mult de 
jumătate din terenurile 
agricole nelucrate. Să mai 
adăugăm şi distrugerile 
provocate de calamităţile 
din ultimul timp şi iată că 
producţia pâinii ţste ne
rentabilă. 

• Este bine cunoscută 
măsura prin care s-au re
dus taxele de import la 
carnea de porc pentru a 
descuraja ridicarea pre
ţurilor de către producă
torii interni. Efectul este 
contrar, după cum re
latează asociaţia de spe
cialitate a producătorilor. 
Pe piaţă se practică o 
concurenţă neloială, pro
dusele de came din im
port se găsesc în proporţie 
de peste 50% şi producţia 
autohtonă a devenit ner
entabilă. 

Aceste date au fost co
municate de producători 
şi comercianţi, de cei 
interesaţi, nu de politi
cieni, faţă de care noi 
suntem echidistanţi. 
Asociaţiile şi orga

nizaţiile patronale au 
încercat să realizeze un 
dialog realist cu factorii 
de răspundere din Minis
terul Agriculturii şi A
limentaţiei în vederea în
tocmirii unui program 
pentru creşterea pro
ducţiei de alimente şi re
ducerea simţitoare a 
preţurilor, dar.fărărezul-

tat. Această indiferenţă 
face să se reducă în con
tinuare consumul la ali
mentele de bază şi nume
roşi agenţi economici să 
îşi restrângă activitatea, 
cu consecinţe tragice pe 
plan social prin creşterea 
şomajului şi fiscal, prin 
reducerea bazei de im
pozitare şi, în consecinţă, 
a sumelor care merg la 
bugetul statului. 

Se ştie că alimentaţia 
slabă conduce la re
zistenţa scăzută în faţa 
boWor şi dacă la aceasta 
se adaugă efectele redu
cerii drastice a bugetului 
de sănătate, ne putem 
aştepta ca în următorii doi 
ani să crească vertiginos 
mortalitatea şi populaţia 
să scadă cu cel puţin 8%. 

O problemă de mare 
actualitate o constituie 
securitatea agricolă şi a
limentară a consumatoru
lui. Pe piaţă se pun în vân
zare numeroase alimente 
şi băuturi falsificate care 
subminează sănătatea 
consumatorilor. Contro
lul alimentelor se face 
sporadic şi fără eficienţă. 
Este necesar ca şi în ac
est domeniu să se interv
ină pentru aplicarea 
normelor igienico-sani
tarela producătorii inter
ni şi la importatori. 
Organizaţiile patronale 

au propus o serie de mă
suri care ar putea să limi
teze dezastrul. Astfel, în 
domeniul fiscalităţii s-ar 
putea realiza: menţinerea 
TVA la cotele vechi şi re
ducerea cu 10-12 % a ta
xei pe produsele de-pa
nificaţie şi pentru furaje; 
neimpozitarea venitului 
reinvestit; revizuirea ta
xelor vamale pentru 
protecţia produselor na
ţionale; măsuri efi.ciente 
pentru combaterea evazi
unii fiscale ş.a. 
Până în prezent, însă, 

guvernanţii au dat dovadă 
că aceste probleme nu in
tră în preocupările lor. Au 
angajat consultan\i străini 
plătiţi cu bani grei şi care 
le-au dat soluţii aberante, 
deşi specialiştii români în 
producţia alimentară şi în 
comerţ sunt pregătiţi la 
cel mai înalt ni vei. Se fac 
investiţii de miliarde în 

armament şi tehnică de 
luptă, total nejustificate, 
fapt sesizat şi de FMI, în 
timp ce se neglijează eco-
nomia, sănătatea şi cultu- ' _________________ .....:.;lo::.:n::..:..:A::..n:=d::..re::.:e:.:s::.c=.u..!.,.:.P..:lu=,g=,;ar::..:u:.:.l.J..(l:..:8::.:8=0) 

ra România este una din- ţuri de pe continent. naiul de alarmă tras de 
Ţara are o evoluţie tre ţările europene cu Actuala situaţie din in- organizaţiile producăto-

inerţială, din lipsa unor mare potenţial agricol, dustria alimentară poate rilor şi comercianţilor, îşi 
programe strategice pe din totdeauna exporta- conduce la înfometarea asumăomarerăspundere. 
termen scurt, mediu şi toare de alimente, dar a populaţiei şi fa alte si-
lung, care să îndrume ac- cărei populaţie a ajuns să tuaţii imprevizibile. 
tivitatea economică spre îşi cumpere hrana la Dacă guvernul nu ia în Mihai Olteneanu 
ţinte precise. cele mai ridicate pre- considerare urgent sem-

Industria uleiului comestibil în regres 
De curând, dl. Sorin Dimitriu, minisbul privatizării 

şi totodată preşedintele Consiliului de Administraţie 
al F.P .S., a prezentat bilanţul activitiţii de priva

tizare a agenţilor economici pe primele 
cinci luni ale acestui an. Din ex

punerea ficută a rezultat 
că, în industria uleiu

lui, privatizarea 
agenţilor eco

nomici a a-
juns la 

76,5%. 

" ' 

Dar să analizăm situaţia 
actuală a acestei ramuri a 
industriei alimentare. 

Din cele constatate la 
faţa locului, de la so
cietăţi cu renume. ca S.C. 
Solaris S.A. (Bucureşti), 
S.C. Ulcom Internaţional 
S.A. (Slobozia) etc., am 
aflat că acestea au fost 
nevoite să reducă tempo
rar activitatea productivă 
datorită lipsei de materie 
primă. Astfel, până la 
p/irnirea noii recolte de 
floarea-soarelui, un nu
măr considerabil de 
salariaţi ai societăţilor 
producătoare de ulei co
mestibil au fost trimişi în 
diverse forme de conce
diu. 

Se pune deci firesc în
trebarea: care sunt cau
zele acestei situaţii de 
c~ la nivel naţional în 
domeniul analizat? 

Din discuţiile avute cu 
specialişti clin această ra
mură au rezultat câteva 
din motivele care au ge
nerat actuala criză, şi 
anume: 

- inexistenţa unor mă
suri de protecţie vamală; 

- lipsa unei strategii 
realiste în vederea asi
gurării materiei prime 
(inclusiv din import) pe 
întreaga durată a anului; 

- lipsa măsurilor de 
protecţie a producătorilor 
interni prin acordarea de 
subvenţii, ca şi a unor 
prime stimulative în cazul 
exporturilor de ulei. 

S-a evidenţiat faptul că 
România este, probabil, 

Intreprinderea: virtuală 
Din cele două definiţii 

ale întreprinderii oferite 
de DEX (1996) o vom 
reţine pe prima: "unitate 
economică de producţie, 
de prestări servicii sau de 
comerţ". În cazul între
prinderii, atributul de 
"virtuală" se poate ataşa 
şi explica mai uşor decât 
în situaţia Realităţii Virtu
ale (RV). 

întreprinderea virtu
ală (ÎV) are în prezent 

două înţelesuri principale, 
acceptate şi folosite şi 
care, după cum se va 
vedea mai jos, nu se ex
clud reciproc. Primul 
înţeles are mai degrabă o 
încărcătură tehnologică, 
iar cel de al doilea, una 
organizaţională. 

a) îv este o fază timpu
rie de realizare a unui pro
dus (sau de furnizare a 
unui serviciu). Produsele 
fizice şi procesele prin 

care acestea se realizează 
se sintetizează electronic 
(se simulează) pentru 
evaluarea din timp a 
implicaţiilor tehnologice, 
economice, sociale şi a 
efectelor asupra mediului. 

b) ÎV, denumită uneori 
şi întreprindere extinsă 
sau de tip reţea (ÎE/ÎR), se 
caracterizează printr-o co
ordonare strânsă a acti
vităţilor de proiectare, in
ginerie, fabricaţie, service, 

singura ţară din Euro
pa care nu sprijină a
ceastă ramură a indus
triei alimentare; 

- inexistenţa măsurilor 
de reducere a taxelor va- . 
male şi accizelor în cazul 
aducerii de materie primă 
necesară pentru asigura
rea continuităţii acti
vităţii productive; 

- absenţa oricărei in
tenţii de stopare a unui 
fenomen îngrijorător -
contrabanda cu ulei co
mestibil, mai ales din 
Ungaria şi Turcia Din es
timările interlocutorilor 
noştri rezultă că, în 
prezent, o parte însem
nată a produselor de im
port eludează legile în 
vigoare, concurând ne
loial produsele româ
neşti. 

Drept urmare, ne facem 
mesagerii specialiştilor 
români în domeniu. pen
tru a solicita luarea unor 
măsuri ferme şi rapide de 
către factorii cu putere de 
decizie din sfera execu
tivului şi legislativului, 
pentru stoparea urgentă 
a declinului unei indus
trii cu bune rezultate 
până de curând. 

în caz contrar, în scurt 
timp se va putea vorbi la 
trecut despre industria 
românească de ulei, spre 
al cărei faliment ne în
dreptăm acum şi pentru 
care lansăm cuvenitul' 
S.O.S. 

lng. Cristian Guţă 

logistică şi a altor activităţi 
conexe ale mai multor 
organizaţii care îşi păs
trea:ă statutul şi inde
pendenţa. Coordonarea 
are ca suport esenţial 
schimbul electronic de 
date, care permite forma
rea de echipe virtuale. al
cătuite din oameni sau din 
părţi ale întreprinderilor 
aflate uneori la mari 
distanţe geografice. con
curând (în sensul de con
vergenţă a preocupărilor) 
la realizarea unui produs 
sau a unei func\ii (de e
xemplu. concepţie, fabri-



SIFAC '98 
Polul frigului la ... Bucureşti 
În plină vară caniculară, 

"pionierii frigului româ
nesc" - am numit SC 
"Frigotehnica" Bucureşti 
şi revista de specialitate 
"Eco Clima" - au organi
zat în perioada 1-2 iulie 
a .c. a V-a ediţie a "Sa
lonului Internaţional de 
Frig şi Aer Condiţionat" 
- SIFAC -, coroborat cu 
"Ziua Frigotehnistului", 
alt eveniment estival care 
polarizează atenţia ingi
nerilor din cercetare, 
proiectare, produqie şi 
marketing ce activează în 
domeniul industriei frigu
lui. 

La această expoziţie 
specializată, alături de IC-

PIAF Cluj, Energi-Co 
Bucureşti, Frigotehnica 
Bucureşti, Facultatea de 
Instalaţii din cadrul Uni
versităţii Tehnice de 
Construcţii Bucureşti, au 

participat prestigioase 
firme de renume inter
naţional: Yorklnt (SUA), 
Sabroe şi Danfoss (Dane
marca), Thermo Wave 
(Germania), Isocab (Bel
gia), Alfa Lava! (Italia), 
Sarnifi Babcoch (Franţa), 
Linde şi Gunter (Germa
nia), care au expus o gamă 
variată de echipamente 
pentru frig industrial, frig 
comercial şi frig casnic, 
pentru condiţionarea ae
rului şi ventilaţie, mate
riale şi accesorii specifice 
tehnologiei frigului. Fir
mele participante au ex
pus în cadrul simpozio
nului prilejuit de "Ziua 
Frigotehnistului" cele 

mai recente realizări în 
domeniul construcţiilor 
frigotehnice - camere 
frigorifice modulate, 
panouri izolatoare, cen
trale şi instalaţii frigori-

Ingineri mari personalităţi 

Academicianul 
Constantin N. Dinculescu 

(Urmare din pag 2) 
S-a stins din viaţă la 15 

septembrie 1990. 
La trista adunare de doliu 

au participat şi au luat cuvân
tul personalităţi politice, 
academicieni, profesori uni
versitari. în cuvântarea ţinută 
cu ac~st prilej, domnul dr. 
ing. Mihai Mihăiţă, pre
şedintele AGIR, a spus: "Cu 
durere în suflet particip la 
pierderea valorosului mem
bru AGIR încă din 1935 şi 
preşedinte, mulţi ani, al 
organizaţiilor inginereşti din 
ţara noastră. Prin faptele sale, 
Constantin Dinculescu a du
rat pentru noi, inginerii, un 
monument mai durabil decât 
bronzul. Membru al atâtor 
organizaţii inginereşţi de pes
te hotare, el a reprezentat cu 
cinste ţara şi şcoala tehnică 
românească. Admirabila sa 
culnrrăs-areflectatîn toate ros
turile vieţii sale, în tot ce-a 

caţie, service), dând im
presia unei firme unice. 
Diferenţa faţă de aceasta, 
care poate fi o firmă 
transnaţională, constă în 
caracterul dinamic şi une
ori efemer al legăturii, re
alizată pe baza alegerii 
celui mai bun partener 
pentru realizarea unei anu
mite sarcini şi a concen
trării fiecărei organizaţii 
pe activităţile sale centrale 
("core activities"). Relaţia 
dintre întreprinderile com
ponente şi una sau mai 
multe ÎV poate fi re
prezentată ca o !atice şi nu 

întreprins pe plan ştiinţific, 
edqonal sau ingineresc". 

Funda~• stllnţlficl 
"Constantin Dinculescu" 

La iniţiativa unui grup 
de cadre didactice şi cer
cetători de la laboratorul 
"Linedyn" al Catedrei de 
Electroenergetică a UPB, 
a luat naştere fundaţia 
ştiinţifică purtând numele 
inginerului şi dascălului 
Constantin Dinculescu. 
Aflată sub egida Uni
versităţii "Politehnica"
Bucureşti, această socie
tate non-profit are ca scop 
sprijinirea şi promovarea 
cercetării şi proiectării în 
domeniul dinamicii lini
ilor electrice şi al compo
nentelor acesteia şi editea
ză un buletin ştiinţific. 

Mihai O/teneanu 

un arbore, ca în cazul 
firmelor transnaţionale. În 
esenţă, ÎV este rezultatul 
procesului de integrare 
înainte (cu clienţii) şi 
înapoi (cu furnizorii) şi al 
formelor de subcontracta
re de tipul "pătură" folo
sind intensiv mijloacele 
electronice. Formarea ÎV 
urmăreşte obţinerea avan
taje lor competitive pe 
pia\ă, prin maximizarea 
calităţii şi minimizarea 
timpilor de "punere pe 
piaţă/satisfacere a comen
zilor clienţilor", în con
textul liberalizării cir-

fice complet automati
zate, realizări de lanţuri 
tehnologice pentru fabri
carea, conservarea, trans
portul şi distribuţia pro
duselor specifice indus
triei alimentare - carne şi 
preparate din came, fa
brici de bere, industriali
zarea laptelui, legume-

fructe, vinificaţie, indus
tria uleiului, panificaţie 
etc. - instalaţii de aer 
condiţionat pentru incinte 
uzinale, sedii de bănci şi 
centre de afaceri, hoteluri, 

sedii de firmă ş.a, echipa
mente frigorifice - con
densatoare atmosferice şi 
cu evaporare forţată, 
schimbătoare de căldură, 
răcitoare de aer, turnuri de 
răcire, armături şi ele
mente de control şi secu
ritate, izolaţii din poli
stiren şi alte realizări de 
vârf din domeniu. 

V12ita specialiştilor la 
Piaţa de Gros Bucureşti, 
o excelentăiniţi.ativăa or
ganizatorilor, a putut a
duce în prim plan o rea
lizare de excepţie în do
meniul capacităţilor de 
conservare şi depozitare a 
mii de tone de legume şi 
fructe, graţie firmei spe
cializate în consultanţă şi 
inginerie în domeniul 
frigului artificial SMITS 
Engineering (Belgia), 
precum şi calităţii insta
laţiilor de producere a 
frigului realizate de firma 
ISOCAB (Belgia). 

lng. Ion Rozanlde 

A luat fiinţă Reţeaua Naţională de 
Acreditare în România - RENAR -, ca 
o primă infrastructură de acreditatre 
a organismelor implicate în evaluar
ea şi certificarea calităţii în confor
mitate cu standardele UE, încă un pas 
făcut în direcţia realizării refonnei în 
domeniul cercetării şi dezvoltării. 
Amănunte în numărul viitor. 

culaţiei produselor, capi
talului şi al folosirii forţei 
de muncă şi, uneori, al 
considerării întregului 
ciclu de viaţă al produsu
lui ( de la concept şi mate
rie primă, până la recupe
rarea şi recircularea mate
rialelor). Uneori se face o 
deosebire între ÎV şi ÎE/ 
îR, cea din urmă având o 
persistenţă mai pronun
ţată. Principalele forme 
ale ÎV sunt: 

- întreprinderea hipoin
tegrată, ca urmare a des
centralizării pronunţate pe 
funcţii şi locuri geografice 

a unor firme transnaţio
nale existente; 

- întreprinderea bazată 
pe parteneriat, folosind 
intens subcontractarea cu 
caracter cvasipermanent 
între întreprinderi existente 
şi vizând mai multe tipuri 
de produse şi servicii; 

- consorţiul de între
prinderi, vizând de obicei 
un anumit produs sau o 
clasă relativ omogenă de 
produse şi servicii. 

dr. Florin FI/Ip, 
membru 

corespondent al 
Academiei Romline 

• Mersul reformei. 
Două declaraţii dure ale 
reprezentanţilor FMI şi 
UE au fost receptate de 
factorii de decizie de la 
Bucureşti drept un aver
tisment care trebuie luatîn 
seamă cu toată seriozi
tatea. Aceste declaraţii 
apreciază ca nesatisfăcă
tor mersul reformei eco
nomice, în special proce
sele de restructurare, 
privatizare şi reorganiza
re a administraţiei pu
blice, condiţionând evo
luţia relaţiilor de o schim
bare de fond. Guvernul a 
reacţionat prin accelerarea 
unor acţiuni (s-a trecut la 
reorganizarea RENEL, 
ROMGAZ, a regiilor din 
domeniul comunicaţiilor) 
şi prin înscrierea în pro
gramul pentru luna august 
a nu mai puţin de 32 de 
ordonanţe care se referă 
exclusiv la principalele 
sfere ale reformei eco
nomice. 

• Deficit alarmant. 
Cele mai recente date 
statistice indică un deficit 
al balanfei comerciale de 
circa I miliard dolari. Este 
volumul cel mai mare 
consemnat până acum pe 
o perioadă de circa o 
jumătate de an. Nu este 
vorba despre creşterea 
semnificativă a importului 
(aici s-a înregistrat un 
spor de circa 4 la sută faţă 
de perioada corespunză
toare a anului trecut), ci de 
reducerea exporturilor cu 
circa 15 la sută faţă de 
primele cinci luni din 
1997. Asociaţia Naţională 
a Exportatorilor şi Impor
tatorilor a solicitat guver
nului măsuri urgente şi 
radicale de stimulare a 
livrărilor de bunuri şi ser
vicii către partenerii ex
terni prin credite avanta
joase. 

• Trei legi esenţiale. 
Au fost promulgate legile 
privind dezvoltarea re
gională, sprijinirea zone
lor defavorizate şi în
fiinţarea Agentiei Naţio
nale pentru Locuinţe, acte 
normali ve menite să des
chidă perspectiva lărgirii 
unor activităti care pot să 
antreneze şi importante 
forje inginereşti. Pentru 
perioada imediat urmă
toare vor fi alocate - cu 
sprijin extern- peste 1000 
miliarde lei în vederea 
efectuării de investi\ii, în 
special în domenii profi
tabile din industrie şi ser
vicii. 

• O confirmare 
OECD. Reprezentan\ii 
autorizaţi ai Organizaţiei 
pentru Cooperare şi 
Dezvoltare Economică 
(OECD), care este for
mată din 24 de state cele 
mai puternic industria
lizate din lume, au confir
mat calitatea superioară a 
construqiilor navale din 
România. Acest atestat 
are o mare importanţă, 
deoarece permite ob\i
nerea unor comenzi sem
nificative ale armatorilor 
străini. Sub aspect in
stitu\ional, atestatul este 

înso\il de includerea 
României cu statul de ob
servator în Grupul de lu
cru specializat al OECD. 
Mandatul de a participa la 
activitatea acestui Grup a 
fost încredinţat Asociaţiei 
Naţionale a Constructori
lor de Nave(ANCONAV). 

• Acces la tehnicile de 
vârf. Ţara noastră a de
venit pane a Acordului 
privind tehnologia in
forma\iilor, încheiat la 
sf'arşitul anului trecut sub 
egida Organiza\iei lnter
naµonale a Comerţului. 
Această calitate implică 
adoptarea unei legislaţii 
interne care să asigure -
inclusiv prin reduceri şi 
scutiri de taxe vamale -
accesul liber al tehnologi
ilor de vârf. Calculele 
specialiştilor arată că di
minuarea încasărilor 
bugetare determinată de 
liberalizarea comerţului 
cu astfel de tehnologii va 
fi compensată de progre
sele economiei româneşti 
şi de posibilităţile sporite 
de export. 

• 800 milioane dolari 
- investiţii de portofoliu. 
Comisia Naţională a Valo
rilor Mobiliare a informat 
presa că investiţiile străine 
de portofoliu (achiziţiona
rea de ac\iuni ale so
cietăţilor comerciale ro
mâneşti) au depăşit, la fi
nalul primului semestru 
din 1998, suma de 800 
milioane dolari. în acest 
mod, piaţa de capital din 
ţara noastră a devenit un 
factor activ în procesul de 
privatizare prin atragerea 
unui număr tot mai mare 
de parteneri de peste ho
tare. Se anticipează că 
până la sfârşitul acestui 
an, astfel de investiţii vor 
ajunge la cel puţin I mi
liard de dolari. 

• Proiect comun. Po
trivit înţelegerilor la nivel 
guvernamental, specia
liştii români, polonezi şi 
ucrainieni au trecut la de
finitivarea proiectului 
unei magistrale feroviare 
care va lega Marea Baltică 
de Marea Neagră. 

• Trainfortrade -
România este proiectul 
care a demarat în urmă cu 
pu\in timp la Cluj prin 
antrenarea unui număr de 
persoane care se ocupă de 
comerţul exterior, inclusiv 
ingineri din societăţi co
merciale de stat, mixte şi 
private, la cursuri şi dez
bateri menite să asigure o 
bună cunoaştere a regu
lilor instituite în Uniunea 
Europeană în activităţile 
de export şi import. Pro
iectul - finanţat de guver
nul Elveţiei - include or
ganizarea de astfel de 
acţiuni în principalele 
localităţi ale \ării, în 
etapele următoare accen
tul fiind pus pe ridicarea 
pregătirii profesionale în 
materie de corner\ exterior 
a personalului din între
prinderile mici şi mijlocii. 

A.Bogdan, 
C.Adrian 



Al V-lea Forum Economic 
al Regiunilor Europei 

Unnare a invitaţiei primarului general al Muni
cipiului Bucureşti şi a Guvernului României, Consi
liul Europei, prin Congresul Puterilor Locale şi Re
gionale din Europa, Camera Regiunilor, a organi
zat, în colaborare cu Fundaţia pentru Economie şi 
Dezvoltare Durabilă a Regiunilor Europei, Camera 
de Comerţ şi Industrie a României, Uniunea Gene
rală a Industriaşilor din România, Asociaţia Gene
rală a Inginerilor din România şi aHe organizaţii lo
cale, cel de al V-lea Forum Economic al Regiunilor 
Europei, privind politica de investiţii şi dezvoltare 
regională şi locală pe plan paneuropean. 
Desfăşurat în perioada 

2-4 iulie a.c. la Centrul 
Internaţion1tl de Confe
rinţe al Palatului Parla
mentului din Capitală, în 
prezenţa delegaţiilor a 22 
de ţări europene şi a re
prezentanţilor comisiilor 
specializate din Consili
ul Europei şi CPLRE, a 
unor bănci şi organizaţii 
internaţionale, a princi
palelor ministere şi or
ganisme iuvemarnentale 
din Remania, Forum-ul a 
oferit personalităţilor 
politice şi economice din 
principalele regiuni ale 
Europei o reală platformă 
de contact şi de dialog di
rect în domeniul dez
voltării economice şi re
gionale. 

Cooperarea interre
gională a marcat noi di
mensiuni în ultima pe
rioadă, relevată în cadrul 
lucrărilor celui de al 

V-lea Forum de la Bu
cureşti prin ample comu
nicări şi luări de poziţie 
din partea celor prezenţi, 
care au permis apro
fundarea diferitelor as
pecte ale politicilor de 
investiţii ~i dezvoltare re
gională ş1 locală în plan 
paneuropean. 

S-a putut evidenţia co
laborarea între reprezen
tanţii guvernamentali, re
gionali şi locali în scopul 
valorificării cât mai efi
ciente a potenţialului 
economic al colectivi
tăţilor locale pentru 
atragerea de investitori 
străini şi a unei repartiţii 
echilibrate pe ansamblul 
teritoriului naţional, ba
zată pe o politică de dez
voltare regională adec
vată. 

Privatizarea şi coope
rarea sectorului public 
trebuie să determine o 

A VIll-a 
Conferintă Natională 

de Cibernetică 

între 25 şi 27 noiembrie 
a.c. va avea Joc la Bucureşti 
a VITI-a Conferinţă Na
ţională de Cibernetică, cu 
participare internaţională, 
sub genericul "60 de ani de 
la apariţia Psihologiei 
consonantiste" - Ştefan 
Odobleja şi 50 de ani de la 
a pariţia Ciberneticii -
Norbert Wiener. 

Manifestarea este organi
zată de Comisia de Ciber
netică a Academiei Ro
mâne, în colaborare cu Ca
tedra de cibernetică eco
nomică şi Departamentul de 
cercetări economice din ca
drul Academiei de Studii 
Economice, Secţia ştiinţa şi 
tehnologia informaţiei a 
Academiei Oamenilor de 
Ştiinţă din România, Aca
demia Informatizată pentru 

Ştiinţe Tehnice, Economice, 
de Drept şi Administraţie şi 
Academia "Ştefan Odoble
ja". -

Pe parcursul a trei zile, 
specialişti din toate dome
niile de activitate cu preo
cupări de dezvoltare a 
ştiinţei cibernetice şi de 
aplicarea acesteia în dome
niile lor, vor susţine comu
nicări în plen şi în opt 
secţiuni. 

Cei ce doresc să partici
pe cu comunicări pot tri
mite în scris titlurile aces
tora şi ale secţiunilor în 
care doresc să le susţină, 
menţionând numele şi ca
litatea profesională, pre
cum şi un rezumat de 200 
de cuvinte, pe adresa: Aca
demia Informatizată pen
tru Ştiinţe Tehnice, E
conomice, de Drept şi 
Administraţie - Bdul 
Dimitrie Pompei nr. 6, 
sector 2, Bucureşti, tel 
(fax): 2322976, până la 
data de 15 august a.c., ur
mând ca în timp util să 
primească informaţii pri
vind Jocul, zilele şi orele 
când se va desfăşura 
Conferinţa. 

prof. dr. Eugenlu 
Nlculescu::Afizll, 

preşedintele 
Comisiei de cibernetică 

a Academiei Romilne 

frânare a exodului rural şi 
concentrarea economică 
şi industrială în marile 
aglomerări urbane, în 
scopul protejării resurse
lor naturale şi a mediului 
înconjurător. 

O atenţie specială se 
acordă dezvoltării region
ale transfrontaliere şi inte
grării în reţelele de trans
port şi de comunicaţii 
naţionale şi internaţionale. 
Schimbul de informaţii cu 
ţări din Europa Centrală şi 
Orientală a permis ţărilor 
din Europa de Est să abor
deze cu mai multă fermi
tate dezvoltarea şi promo
varea unei politici de 
susţinere activă a IMM
urilor, care se pot adapta 
rapid la cerinţele pieţelor 
naţionale şi internaţionale. 

România, ca şi celelalte 
ţări din Europa Centrală şi 
de Est, trebuie să-şi e
laboreze propriile modele 
de dezvoltare, care să se 
înscrie în contextele eco
nomic, cultural, social şi 
de mediu ale regiunilor ce 
urmează a fi antrenate în 
acţiuni de parteneriat eco
nomic interregional. 

Programul Guvernului 
României pentru perlo.acta 
1997-2000 conţine o nouă 
abordare a problemelor 
dezvoltării regionale, inte
grată în procesul mai larg 
de descentralizare eco
nomică şi administrativă, 
care va permite auto
rităţilor şi colectivităţilor 
locale şi regionale să-şi 
promoveze interesele în 
mod direct şi să acţioneze 
în deplin acord cu princi
piul subsidiarităţii . 

Cartea Verde a dez
voltării regionale în Ro
mânia, elaborată de guvern 
cu asistenţă PHARE, pro
pune un mod de dezvoltare 
regională prin care unităţile 
administrativ-teritoriale, 
organizate la nivel de 
judeţe, s-au asociat, consti
tuind opt "regiuni de dez
voltare", în conformitate 
cu proiectele de legi pri
vind dezvoltarea regională, 
proprietatea publică, fi
nanţele publice locale şi 
concesiunile, ce urmează a 
fi adoptate de Parlamentul 
României, reglementări de 
cea mai mare importanţă 
pentru relansarea unor 
activităţi economice efi
ciente, prin politici active 
ale consiliilor locale ş i 
judeţene. 

S-a decis, în cadrul sesi
unii special consacrată 

politicii regionale din 
România, crearea unei 
agenţii pentru promovarea 
parteneriatelor dintre ora
şele şi regiunile româneşti 
cu localităţi şi zone din alte 
ţări europene. 

În paralel cu lucrările 
Forum-ului s-a organizat o 

expoziţie a agenţilor eco
nomici din România, pen
tru a permite mediilor in
dustriale şi comerciale să 
creeze contacte şi par
teneriate pe proiecte con
crete, care din păcate sunt 
destul de puţin reprezen
tative. 

În încheierea lucrărilor 
celui de al V-lea Forum 
Economic al Regiunilor 
Europei s-a adoptat o 
Declaraţie frnală, în preve
derile căreia s-au inserat 
numeroase principii şi re
comandări care să conducă 
la dezvoltarea parteneria
tului economic regional în 
Europa. 
Deşi forumul a consti

tuit o manifestare impor
tantă, ar fi de dorit mate
rializarea în mai mare 
măsură a unor acţiuni con
crete. 

lng. Ion Ruzanlde 

DIN ''CULISELE'' 
visteriei statului 

În calitate de con
tribuabili, avem toată 
îndreptăţirea să cunoa
ştem ce se întâmplă cu 
impozitele şi taxele pe 
care le plătim. Suntem în 
măsură să prezentăm 
câteva informaţii în temă, 
cu un scurt comentariu de 
rigoare. Date fiind opera
ţiunile specifice de cal
cul, abia în luna iulie se 
centralizează datele pen
tru luna mai. Astfel, s-a 
putut afla că, pe primele 
cinci luni ale anului, de
ficitul bugetului general 
consolidat al statului a 
fost de 6230 miliarde lei, 
ceea ce, în viziunea Mi
nisterului Finanţelor, in
dică încadrarea în limitele 

' normalului. Menţionăm 
că în bugetul general con
solidat se includ bugetul 
de stat, bugetele locale, 
bugetul asigurărilor so
ciale de stat şi 13 fonduri 
speciale, de la cel pentru 
sănătate până la cel des
tinat sistemului energetic. 

Cum bugetul de stat are 
o pondere de circa 60 la 
sută din totalul bugetului 
general consolidat, pre
zintă cel mai mare inte
res evoluţia veniturilor şi 
încasărilor acestuia. Ast
fel, veniturile s-au ridicat 
la 24.539,9 miliarde lei, 
indicând un nivel mai 
scăzut decât rezultatele 
din anul precedent în 
aceeaşi perioadă. Fac 

excepţie doar TVA şi ac
cizele. Starea economiei 
a influenţat decisiv nive- ' 
lui relativ redus al în
casărilor la impozitul pe 
profit ş!. la impozitul pe 
salarii. In ceea ce priveşte 
cheltuielile, ele au de
păşit cu 5.887,5 miliarde 
lei volumul veniturilor. 
Cele mai mari sume au 
fost alocate învăţă
mântului (peste 4000 mi
liarde lei), sănătăţii (pes
te 2400 miliarde lei), ur
mând - în ordine - ac
ţiunile economice, apă
rarea, ordinea publică şi 
siguranţa naţională. Ex
trem de important este 
faptul că 30,4 la sută din 
cheltuieli au fost desti
nate serviciului datoriei 
publice ( adică restituirii 
împrumuturilor, plus 
dobânzile aferente), ceea 
ce arată cât de periculoasă 
este perpetuarea unui de
ficit bugetar mare, care se 
acoperă prin credite, in
clusiv externe. 

în funcţie de evoluţiile 
din luna iulie, guvernul 
va proceda în august a.c. 
la rectificarea bugetului 
de stat. De pe acum se 
conturează importante 
amputări ale cheltuieWor, 
deoarece se urmăreşte 
încadrarea strictă într-un 
deficit bugetar de cel 
mult 3,6 la sută din pro
dusul intern brut. (T.B.) 
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durabile 
întreţinere uşoară 

IAR S.A. Brasov 
Braşov, str. Aeroportului nr.1 
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În cadrul Adunării Par-
1 amentare a Cooperării 
Economice a Mării Negre 
(APCEMN/PABSEC) ce 
a avut loc recent la Bucu
reşti, Comisia pentru pro
bleme economice comer
ciale, tehnologice şi de 
mediu a APCEMN, Sena
tul României şi Camera de 
Comerţ şi Industrie a Ro
mâniei şi a Municipiului 
Bucureşti au organizat 
Seminarul "Stimularea 
cooperării privind între
prinderile mici şi mijlocii 
în regiunea Mării Negre şi 
cadrul său juridic". 

Cele patru teme princi
pale supuse atenţiei par
ticipanţilor, şi anume: ar
monizarea legislaţiei şi 
crearea cadrului stimulativ 
pentru dezvoltarea IMM
urilor în regiunea Mării 
Negre; locul şi rolul IMM 
în strategia economică 
naţională; posibilităţi de 
cooperare între IMM-uri 
din ţările membre ale 
CEMN, proiecte de in
vestiţii şi crearea zonei de 
comerţ liber a CEMN; 
informaţii de afaceri pri
vind TMM la nivel subre
gional - au constituit pen
tru parlamentarii şi factorii 
de decizie economici din 
cele 11 state din regiunea 
Mării Negre tot atâtea 
puncte de larg interes, 
menite să contribuie la 
sprijinirea susţinută a 
!MM-urilor pentru a intra 
în relaţii active de coope
rare, în această atât de 
atractivă zonă a Europei. 

Abordarea problemelor 
privind TMM-urile s-a 
făcut pe trei paliere dis
tincte, care cu siguranţă 
vor dinamiza şi consolida 
poziţia !MM-urilor în 
economiile naţionale, 
reprezentând calea natu
rală de dezvoltare şi relan
sare a cooperării regio
nale: 

• În plan strategic, gu
vernele vor întreprinde 
acţiuni pentru moderniza
rea, armonizarea şi imple
mentarea cadrului legisla
tiv necesar privind spri
jinul acordat de stat pen
tru !MM-uri şi definirea 
lor ca entităţi de afaceri; 
legislaţia promovată va 
include proceduri simpli
ficate privind regimul de 
înregistrare a operatorilor 
economici, regimul fali-

IMM-urile în dezbaterea 
Adunării Parlamentare 

a Mării Negre 
mentului, soluţionarea li
tigiilor economice şi co
merciale, regimul comer
ţului intern şi interna
ţional, legislaţia antimo
nopol, regimul ofertei de 
muncă, managementul fi
nanciar-bancar, impozita
rea şi protecţia consuma
torului; 

• Din punct de vedere 
structural, se vor insti
tuţionaliza relaţiile inter
ramuri, se va asigura im
plicarea antreprenorilor 
direcţi în elaborarea politi
cilor economice naţionale, 
a programelor şi strategi
ilor privind dezvoltarea 
!MM-urilor; 

• La nivelul operato
rilor economici s-au avut 

Important 
Membrii AGIA care 
nu-şi achită coti
zaţiile restante pâ
nă la 31 decembrie 
1-998 îşi pierd a
ceastă calitate în 
conformitate cu art. 
16, litera f din Sta
tutul AGIA. 
Cuantumurile co
tizaţiilor pentru 
membrii individuali 
sunt: 
1990-
1991 -
1992-
1993-
1994-
1995-
1996-
1997-
1998-

150 lei; 
150 lei; 
150 lei; 
150 lei; 

1000 lei; 
2000 lei; 
3000 lei; 

10.000 lei; 
25.000 lei. 

în vedere iniţierea şi dez
voltarea programelor de 
pregătire profesională 
pentru !MM-uri, aferent 
personalului de conducere 
şi de execuţie. 

Acest set de recoman
dări se referă la soluţio
narea multiplelor pro
bleme existente, cum ar fi 
regimul fiscal, asigurarea 

facilităţilor de transport 
auto, feroviar şi maritim, 
libera circulaţie a capitalu
lui şi promovarea inves
tiţiilor directe şi de porto
foliu, încurajarea ONG
urilor în diseminarea 
oportunităţilor de afaceri, 
compatibilizarea sisteme
lor şi standardizarea in
formaţiilor, dezvoltarea 
unor proiecte comune 
pentru atragerea de in
vestiţii străine, în scopul 
creşterii puterii economice 
a !MM-urilor ş.a., toate a
cestea contribuind la crea
rea unui mediu favorabil de 
afaceri, cu deschideri largi 
pentru !MM-uri. 

lng. Ion Rozanlde 

Motoare românesti 
' la standarde europene 

La cunoscuta între
prindere de autocamioa
ne din Braşov s-au intro
dus în fabricaţie motoare 
corespunzătoare norme
lor EURO I şi EURO 2. 
Este vorba despre moto
rul L4 de 95 de kW şi 
motoarele de 150-180 
CP, a căror omologare a 
scos în evidenţă şi 
calităţile profesionale 
deosebite ale personalu-
1 ui întreprinderii. De 
asemenea, s-au adus per-

fecţionări de ordin tehnic 
altor componente ale au
tocamioanelor, fapt pri
mit cu aprecieri" pozitive 
de beneficiarii de peste 
hotare. Eforturile colec
tivului sunt concentrate 
acum pe asimilarea unor 
componente care se a
duc, deocamdată, din 
import, urmărindu-se 
creşterea grad ului de in
tegrare a întregii fa
bricaţii. (B.A.) 

O nouă provocare în lumea afacerilor 

Comertul electronic 
' Ultim1,1I deceniu a acestui secol, cel mai produc-

tiv din istoria modernă a umanităţii, a fost caracte
rizată printr-o prezenţă agresivă, în cele mai im
portante domenii de activitate, a tehnologiei 

, infonnaţiei şi comunicaţiilor. 
Un domeniu care va pro

duce cu siguranţă cele mai 
spectaculoase transformări 
în relaţiile economice îl 
reprezintă comerţul elec
tronic. 
Comerţul electronic, în 

sensul larg al notiunii, 
poate fi definit plecând de 
la semnificaţia sa juridică, 
drept domeniul în care se 
efectuează activităţi de 
afaceri care conduc la un 
schimb de valori, prin 
retele de telecomunicaţii. 

Acest nou tip de comerţ 
va corespunde noii noţiuni 
de piaţă, în care omul va 
ocupa un loc central în ju
rul căruia va acţiona piaţa 
internaţională, a constituit 
obiectul conferinţei - dez
batere ce a avui loc recent 
în organizarea Academiei 
Române, Secţia de ştiinţa 
şi tehnologia informaţiei, 
în colaborare cu Camera de 
Comerţ şi Industrie a 
României - CCIR, cu care 

prilej s-au desprins nu
meroase aspecte privind 
prezentul şi viitorul 
comerţului electronic, cum 
ar fi: 

• Dezvoltarea societăţii 
informaţionale, prin corn· 
ponenta sa - comerţul elec
tronic - va cunoaşte not di
mensiuni în domeniul 
tranzacţiilor pentru scrum
bui de bunuri şi servicii 
livrarea on-line de produse 
digitale (software. publi 
caţii electronice, produse 
audio şi video etc.) , trans
feruri de fonduri, tranzacţii 
privind acţiuni de bursă, 
licitaţii comerciale, proiec
tarea de produse ş1 teb 
nologii în colaborare ş.a. 

CURSURI DE PREGĂTIRE COMPLEMENTARĂ 
PENTRU INGINERI 

• Internetul - cel mai 
mare eveniment tehnolog1c 
al acestui sfârşit de secol în 
domeniul tehnologie, tnfor
maţiei şi comunica(iilor • 
va impulsiona extinderea 
comerţului electronic, con
tribuind decisiv la creşterea 
economică şi la sănătatea 
economică a multor \ân. 

• Semnarea unei de
claraţii comune Unwnea 
Europeană - Statele Unite 
privind comerţul electronic 
scoate în evidenţă rolul 
comerţului electronic glo 
bal pentru creşterea eco 
nomiei mondiale în sec. 
XXI, cu accenrul oe dt 
namizarea IMM-uritor 

programate în trimestrele III-IV 1998 

Denumirea cursurilor, Luna Cote de participare 
seria/ treapta de începerii pentru membrii AGIF 
instruire seriilor cotizanţi (lei) 

Iniţiere în utilizarea calculatoarelor 
compatibile IBM - PC 

. seria a V-a 1998 septembrie 250.000 

Utlllzarea procesorului de text 

Perspe~tivele sumbre 
ale industriei miniere 

"Word for Windows" 
- seria I 1998 

Limba engleză pentru ingineri 
Nivel I - Începători; Modul 3 

septembrie 

septembrie 

250.000 

200000 

• Dintre problemele 
practice ale comert ulu · 
electronic se menţionează 
că transferul de date ş1 de 
bani trebuie susţinut de. 
accesul la hardware-ul ne
cesar; utilizarea de proce
duri cât mai simple; asi
gurarea secretuhu, fndeo
sebi în privinţa operaţiilor 
financiare şi confidenţia
lităţii datelor personale; 

DI. Nicolae Stăicules
cu, secretar de stat în 
Ministerul Industriei şi 
Comerţului, a informat 
presa că anul acesta vor 
fi închise 35 de mine din
tre cele 11 O considerate 
lipsite de perspectivă din 
motive tehnologice şi 
economice, extracţia di
feritelor substanţe mi
nerale utile fiind, în a
ceste cazuri, ineficientă, 
generatoare de pierderi. 
Procesul de închidere im
plică o serie de operaţiuni 
complicate, ceea ce a fă
cut necesară angajarea 
temporară a circa 7-8000 
de mineri şi a circa 200 
de ingineri din rândurile 

persoanelor disponibili
zate. 

Pentru coordonarea în
tregii activităţi s-a hotărât 
înfiinţarea Societăţii 
Naţionale de Închidere a 
Minelor, unitate înca
drată cu specialişti de î
naltă calificare. 

Îndeosebi în industria 
carboniferă se înregis
trează o criză de supra
producţie, care impune 
adoptarea de măsuri ra
dicale. Stocurile exis
tente, în prezent, la ter
mocentrale depăşesc S 
miliarde tone, nivel apro
piat de cel necesar pen
tru întregul sezon rece 
1998-1999. (A.C.) 

Nivel li - Pre-intermediari; Modul 6 octombrie Idem 

Curs Intensiv de limba germană 
Nivel li . Intermediari; Modul 3 septembrie 200.000 

Protecţia industrială în condiţiile 
tranziţiei spre economia de piaţă septembrie 100.000 

Aceste cursuri sunt destinate în primul rând Inginerilor - membri AGIR 
cu cotizaţia achitată la zi; dacă rămân locuri neocupate faţă de numărul minim 
necesar de participanţi, /a seriile respective vor putea fi admise şi alte 
persoane (cu studii superioarei medii sau studenţi) care vor achita cota 
de participare majorată cu 30%. 

Cotele de participare se pol achita şi în două rate egale, locurile în serii 
rezervându-se prin achitarea prime, rate, iar cursurile vor începe după 
completarea seriilor. 

Pentru preinscrieri şi achitarea cotelor de participare, cei interesaţi sunt 
invitaţi să se adreseze la secretariatul/ casieria AGIR, Calea Victoriei nr. 118, 
etajul I, zilnic intre orele 9.30 -16.00. 

• Practica comerţului 
electronic se dezvoltă 
susţinut şi în Româma, un 
rol important avându-l 
CCIR, care prin numeroa
sele sale proiecte ope
raţionale, aflate în derulare 
contribuie la implicarea 
agenţilor economici în 
proiecte de realizare a 
comerţului prin Internet. la 
o mai bună cunoaştere a 
cererii şi ofertei pe pieţele 
internaţionale de profil, la 
încheierea de tranzac\ii efi
ciente şi operative între 
partenerii externi şi comu
nitatea oamenilor de afa
ceri din ţara noastră. 

lng. Ion Rozanide 



Noi file în dosarul 
ENERGETICII NUCLEARE 

Reorganizarea REND. (penbu că despre restructurare este prea devreme să 
se vorbească), precum şi intensificarea controverselor legate de continuarea 
lucrărilor la Unitatea nr. 2 Cernavodă demonstrează că dosarul energeticii 
nucleare este departe de a se fi închis. Noi file se adaugă în aceste zile. Să 
încercăm a le prezenta în ceea ce au ele mai important. 

Un acord 
semi-conspirativ 
Informaţiile "strecu

rate" în presă în timpul 
vizitei oficiale a preşe
dintelui Emil Constanti
nescu în Canada nu au 
consemnat decât, în câte
va rânduri de tipar, sem
narea unui memorandum 
între guvernele ţărilor 
noastre privind colabora
rea în domeniul nuclear. 
Abia în urma unor "indis- ' 
creţii" s-a aflat despre cc 
este vorba. 

Memorandumul recu
noaşte valabilitatea în
ţelegerilor la care s-a ajuns 
încă la 14 iunie 1978 (deci, 
cu aproape două decenii în 
urmă), înţelegeri care au 
stat la baza colaborării Îll 
vederea construirii şi 
punerii în funcţiune a 
Unităţii nr. l de la Cerna
vodă ş_i a cap_acităţilor co
nexe. 1n conunuarea aces
tei colaborări, Atomic 
Energy of Canada Ltd. 
(AECL) şi Institutul Na
ţional Nuclear Român 
(ICNR-Piteşti) sunt abili
tate să stabilească şi să 
aplice programe comune. 
De asemenea, se va în
fiinţa un Comitet de coor
donare. Sensul exact al 
memorandumului constă 
în derularea pe o perioadă 
de încă 5 ani a acţiunilor 
de dezvoltare a energeticii 
nucleare în România, ceea 
ce vizează implicit şi uni
tatea nr. 2 de la Cer
navodă. 

După 

periplul italian 

blic că ar trebui să se facă o 
selecţie judicioasă între 
patru "amatori" prestigioşi 
care doresc să finanţeze lu
crările de la Unitatea nr. 2 
Cernavodă Ministrul are 
însă serioase rezerve în 
legătură cu oportunitatea şi 
urgenţa respectivelor lu
crări, aducând drept argu
mente atât cheltuiellie care 
trebuie, până la urmă, 
suportate de la bugetul de 
stat, cât şi capacităţile e
nergetice excedentare. 
Faţă de aceste poziţii, 

reprezentanţi ai Asociaţiei 
Române pentru Energia 
Nucleară au luat atitudine, 
considerând că abandona
rea lucrărilor de la Cerna
vodă va fi extrem de păgu
bitoare pentru ţară prin 
cheltuielile necesare con
servării a ceea ce s-a rea
lizat şi prin blocajul tehno
logic care se va înregistra. 
Până la urmă, tot decizia 

politică va fi esenţială, în
trucât în domeniul energe
ticii nucleare se cere a
sumată răspunderea au
torităţilor publice, fiind "în 
joc" însuşi progresul ţării. 

O reorganizare 
discutabilă 

se va auzi, acolo unde tre
buie, glasul lor. 

Al. Brateş, 
Adrian Costeanu 

Ediţia din acest an a 
Forumului Economic 
Franco-Român s-a ca
racterizat printr-o largă 
deschidere către întreprin
derile româneşti din partea 
marilor companii şi so
cietăţi franceze, care au 
venit în întâmpinarea 
a numeroase probleme 
practice de ordin tehno
logic şi managerial, cu 
care societăţile mixte fran
co-române sau cele cu 
care cooperează în diferi
tele domenii se confruntă 
în procesul de tranziţie 
spre economia de piaţă. 

Un exemplu concludent 
l-a oferit societatea mixtă 
româno-franceză "GEC 
Alsthom Faur Transport", 
care a prezentat noul con
cept de calitate faţă de 
clienţi, într-o abordare 
complexă, vizând deopo
trivă: calitatea, costurile 
de producţie, livrările 
către clienţi, comporta
mentul şi mentalitatea per
sonalului în relaţiile cu 
clienţii şi alte aspecte. 

Am asistat, practic, la 
lansarea, în premieră 
naţională, a "Clubului 

Un alt fel de club! 
calităţii", o adevă!ată 
punte de comwucare intre 
GEC Alsthom Faur Trans
port- GAFT şi întreprin
derile româneşti care 
îndeplinesc, după caz, ro
l ul de clienţi sau furnizori 
în rela\i.ile cu GAFT, firmă 
ce activează în sectorul in
dustriei feroviare. 

Pornind de la difi
cultăţile întâmpinate, în
cepând din anul 1994, 
Gaft a semnalat lipsa de 
transparenţă între clienţi şi 
furnizori, care a generat 
greutăţi în derularea con
tractelor. Din aceste con
siderente, iniţierea progra
mului "Grija faţă de cli
ent" vine să contribuie în 
mod decisiv la schimbarea 
modului de gândire al 
angajaţilor privind cali
tatea şi rela\i.ile lor de co
laborare cu clienţii, de im
plicarea lor la toate nive
lurile industriei orizontale 
şi la furnizori. 

Planul de acţiune pentru 
implementarea programu-

lui "G..rija faţă de clienţi", 
care se aplică în toate 
societăţile GEC Alsthom 
din întreaga lume, va con
tribui practic la realizarea 
unui parteneriat activ, în 
sensul că toate noutăţile 
tehrtice în domeniul ca
lităţii vor fi aplicate în 
toate întreprinderile mem
bre ale clubului, va per
mite accesul pe Internet 
pentru schimbul de in
formaţii de tipul "Eveni
mente privind calitatea" 
sau organizarea de con
cursuri în sfera calităţii. 
Dacă în anii trecuţi, 

GEC Alsthom era con
fruntată cu numeroase re
clamaţii din partea clien
ţilor, astăzi, datorită noii 
politici, s-a ajuns la atra
gerea şi consultarea clien
ţilor în probleme dintre 
cele mai diverse: produse, 
preţuri, livrări, manage
ment, marketing etc., ast
fel încât mult-blamaţii 
clienţi au ajuns să devină, 
prin aportul lor, adevăraţi 
factori de succes. 

Programul se află în 
curs de derulare: până la 
15 iulie 1998, au fost 
transmise de către între
prinderile interesate, bu
letinele de înscriere în 
"Clubul calităţii"; aduna
rea generală a comitetului 
executiv va avea loc la 
sfârşitul lunii iulie a.c., 
când se va elabora şi un 
plan de acţiune anual al 
clubului, cu menţionarea 
responsabilităţilor şi a 
bugetelor alocate. 
Să urăm succes "Clubu

lui calităţii - GAFT"! 

lng. Ion Rozanlde 

O altă vizită oficială, de 
data aceasta a primului 
ministru Radu Vasile, a 
marcat voinţa politică de 
continuare a colaborării cu 
grupul italian ANSAL
DO, partener, alături de 
canadieni, la realizarea 
obiectivelor energeticii 
nucleare din ţara noastră. 
în acest fel s-au eliminat 
o scrie de incertitudini 
privind perspectivele unei 
cooperări care s-a dovedit 
fructuoasă. Se au în ve
dere finalizarea părţii de 
construcţie, care în pre
zent se află terminată în 
proporţie de 75 la sută, 
precum şi trecerea la fabri
c are a de echipamente 
specifice, inclusiv în între
prinderi româneşti, pe 
baza licenţelor ANSAL
DO. 

Divizarea RENEL, din 
care a rezultat şi consti
tuirea Regiei Autonome a 
Energeticii Nucleare şi a 
Societă\i.i Naţionale "Nu
clear-electrica" a suscitat şi 
suscită puternice contro
verse legate mai ales de 
rolul conferit Institutului 
Naţional Nuclear Român 
de la Piteşti. Numeroşi 
specialişti consideră că în
treaga activitate din dome
niu, de la producerea com
bustibililor nucleari şi a 
apei grele, până la trans
portul şi distribuirea ener
giei electrice de la Cer
navodă, se cere centrată pe 
activitatea institutului. 
Situarea cercetării ştiin
ţifice în poziţia de liant, de 
factor "director" corespun
de - după opinia acestor 
specialişti - orientării mo
deme, reprezentând o for
mulă impusă de experienţă, 
de practică. Orientările 
strategice nu pot fi funda
mentate decât pe baza 
activităţii institutului, care 
are viziunea de ansamblu a 
domeniului 

Expozitie de 
tehnologie medicală 

Între aceste întreprin
deri sc află şi "Vulcan"
Bucureşti, care s-a remar
cat prin calitatea superioa
ră a instala\i.ilor şi echipa
mentelor furnizate centra
lei de la Cernavodă. 

Patru oferte de 
creditare 

Fără să nominalizeze 
ofertanţii, ministrul indus
triei şi comerţului, Radu 
Berceanu, a declarat pu-

Cu toate că a fost adop
tată o hotărâre a guvernu
lui prin care s-a urmărit 
"tranşarea" acestei pro
bleme, discu\i.ile continuă 
întrucât se speră că în acest 
fel se va ajunge la soluţia 
optimă. Analiştii econo
mici consideră că sc im
pune clarificarea în timp 
cât mai scurt a tuturor opi
niilor în materie de energe
tică nucleară, deoarece in
tervine şi compatibilitatea 
pe care trebuie s-o aibă ţara 
noastră cu sistemele exis
tente în Uniunea Europea
nă, potrivit programelor de 
pre-aderare. Să sperăm că 

Fundaţia Steinbcis, 
Stuttgart, organizează în 
ziua de 18 septembrie 
1998, la Spaichingen, 
RFG, manifestarea cu tit
lul Products Seek Pro
ducers - Medical Tech
nology. 

în cadrul acestei mani
festari, companiile şi insti
tutele active în domeniul 
tehnologiilor medicale 
( tehnologii de reabilitare, 
îngrijire medicală ambula
torie, chirurgie ivasivă 
minimă, echipamente pen
tru chirurgie, implanturi şi 
proteze, echipamente 
electromedicale) vor avea 
ocazia să îşi prezinte pro
dusele sau procesele, care 

trebuie să îndeplinească 
următoarele condiţii: 

• să fie noi şi inovative; 
• să fie în stadiul de pro

totip (dacă sc poate); 
• să fie protejate de bre

vete; 
• să fie disponibile pen

tru cumpărare sau acor
duri de licenţiere. 

Nu se percep taxe de 
participare, iar standurile 
pentru prezentare sunt o
ferite gratuit. Cheltuiellie 

de transport şi întreţinere 
revin participanţilor. 

în cazul realizării unui 
acord de licenţiere, se va 
percepe o taxă de 12,5% 
din valoarea acestuia. 
Informaţii suplimen

tare: 
FEMIRC ROMÂNIA; tel: 

01-3104050; 01-3104051; 
fax : 01-312.69.66; e-mail: 
sboghina@ fermirc.imm.ro 

lng. Georgiana 
Dumitru 

Conform art. 205-206 C.P., întreaga răspundere JU· 
nd1că pentru conţinutul ar~colelor revine exclusiv au• 

~ 
Tipar AH PAINTING S R.l.. Calea Plevnei nr. 114. 
sector 1, Bucurestl. Tel: 637.24 70 

Se caută 
INGINERI 

Din datele puse la 
dispoziţie de Ministerul 
Muncii şi Protecţiei So
ciale rezultă că, în ul
timul timp, a crescut nu
mărul ofertelor de servi
ciu pentru inginerii spe
dalizaţi în diverse dome
nii, de la energetică la 
electronică, de la con
strucţii la geodezie, de la 
motoare la TCM. Din
tr-un total de circa 
15.000 oferte, peste 
1200 vizează domeniile 
tehnicii care implică şi 
angajarea de specialişti 
cu studii superioare. 

Cea mai mare parte a 
ofertelor aparţin firmelor 
private sau cu capital 
mixt, românesc şi străin, 
respectiv firme care au 
condiţii pentru extin
derea activităţii potrivit 
comenzilor beneficia
rilor interni şi externi. 

Noua tendinţă de pe 
piaţa muncii se coro
borează cu relansarea in
teresului manifestat de 
adolescenţi şi tineri pen
tru învăţământul tehnic 
preuniversitar şi supe
rior. (Al. 8.) 
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